

International Conference Internationale Konferenz

23./24. November 2011

On the traces of the Death Marches Auf den Spuren der Todesmärsche

**Crimes – Investigations – Remembrance
Verbrechen – Ermittlung – Erinnerung**

The conference was drafted by the ITS.
Contact: Dr. Susanne Urban and Sebastian Schönemann.
ITS/Department of Research
Große Allee 5-9
34454 Bad Arolsen
Email: historical-research@its-arolsen.org
The lecturers are responsible for the content of their presentations.
The first Year Book of the ITS will focus on the topic of the Death Marches.

ITS-Dependance Schlossstraße 10, 34454 Bad Arolsen

Eine Veranstaltung des International Tracing Service (ITS) Bad Arolsen.
An event by the International Tracing Service (ITS) Bad Arolsen.



Die Konferenz wurde vom ITS konzipiert.
Kontakt: Dr. Susanne Urban und Sebastian Schönemann.
ITS/Bereich Forschung
Große Allee 5-9
34454 Bad Arolsen
Email: historical-research@its-arolsen.org
Für die Inhalte der Vorträge tragen die Referenten die Verantwortung.
Das im Juni 2012 erscheinende erste Jahrbuch des ITS wird sich dem Thema der Todesmärsche widmen.



The conference is open to the public, no fee is charged. The number of participants is limited due to the space available. Therefore you will have to register and to give full details of the panels / presentations to which participation is desired. The contributions are usually in German; three presentations will be given in English. Translation is not provided.

Registration through: mailing@its-arolsen.org

In April 1946 representatives of national Tracing Agencies met in Arolsen to coordinate their Investigations on the Death Marches. At the same time the editing of the UNRRA publication „Death Marches: Routes and Distances“ was discussed. Both the conference and the publication to follow highlight the earliest internationally organized effort to examine the Death Marches in their entity. The documentation collected by UNRRA was therefore for decades the main and as well an important source for research. These records tell about the Allied efforts to investigate these events and furthermore allow an insight into what Daniel Blatman called the “last chapter of the Nazi mass murder.”

Only a small part of these attempts handled by the International Tracing Service found its way into the public. Between 1947 and 1951 the ITS continued the work from 1946 in a different quality. There have been far-reaching efforts to identify the routes of the Death Marches, and to give those who were buried anonymously their identity back. As the investigations were never completed, the documents remained unexploited. After the opening of the ITS archive in late 2007 these documents were also opened for researchers.

In 2010 the ITS initiated an experts committee to discuss the possibilities and perspectives that arise from these sources on the Death Marches. On one hand, the documents provide new insights to the already known „evacuation“; on the other hand they highlight the work of the Allied, the support of survivors and the involvement of German mayors and witnesses. Along the coordinates of „Crimes – Investigation and Remembrance“ the results of the experts research will be presented; a renowned guest lecturer – Daniel Blatman – will attend the conference.

For further information on content etc., please contact:
historical-research@its-arolsen.org

Die Konferenz ist öffentlich, eine Teilnahmegebühr wird nicht erhoben. Die Teilnehmerzahl ist auf Grund des Platzangebots begrenzt. Es wird um Anmeldung und genaue Angabe der Panels/Vorträge gebeten, zu denen eine Teilnahme erwünscht ist. Die Beiträge sind, bis auf drei, in deutscher Sprache. Eine Übersetzung wird nicht angeboten.

Anmeldung über mailing@its-arolsen.org

Im April 1946 tagten in Arolsen Repräsentanten der nationalen Suchgesellschaften, um ihre Aufklärungsarbeit zu den Todesmärschen zu koordinieren. Zugleich wurde die Herausgabe der UNRRA-Dokumentation „Death Marches: Routes and Distances“ besprochen.

Sowohl die Tagung als auch die folgenden Publikationen markieren den frühesten international organisierten Versuch, die Todesmärsche in ihrer Gänze zu behandeln und aufzuklären. Insbesondere für die Forschung stellte die Dokumentationssammlung der UNRRA für eine lange Zeit eine wichtige Quelle dar. Es ist eine Überlieferung, die sowohl einen Fokus auf die alliierten Aufklärungsversuche richtet als auch einen Einblick in die Geschehnisse dieses „letzten Kapitels des nationalsozialistischen Massenmordes“ (Daniel Blatman) ermöglicht.

Nur ein Teil jener Ermittlungsversuche des International Tracing Service gelangte in die Öffentlichkeit. Zwischen 1947 und 1951 führte der ITS die Ergebnisse des Jahres 1946 in anderer Qualität fort. Es wurden weit reichende Untersuchungen angestrengt, um Todesmärsche zu lokalisieren und den unbekannten Opfern ihre Identität wiederzugeben. Weil die Ermittlungen nie zu Ende geführt werden konnten, blieben die Dokumente unerschlossen. Erst mit der Öffnung des Archivs Ende 2007 machte der ITS sie zugänglich.

2010 berief der ITS ein Expertengremium, um die Möglichkeiten und Perspektiven zu besprechen, die sich aus diesen Quellen zu den Todesmärschen ergeben. Einerseits ermöglichen die Dokumente, neue Erkenntnisse zu bereits bekannten „Evakuierungen“ zu gewinnen, andererseits erlauben die Ermittlungsergebnisse auch Einblicke in die Aufklärungsarbeit der Alliierten, die Mitarbeit Überlebender und die Einbindung von deutschen Bürgermeistern und Zeugen. Entlang der Koordinaten „Verbrechen – Aufklärung – Erinnerung“ werden die Ergebnisse der Forschergruppe und eines renommierten Gastvortragenden – Daniel Blatman – präsentiert.

Für Nachfragen inhaltlicher Art wenden Sie sich an:
historical-research@its-arolsen.org

Wednesday, November 23

Mittwoch, 23. November

08:30-09:30	Registration / Registrierung ITS-Dependance, Schlossstraße 10
09:45-10:15	Words of Greeting / Grußworte Jürgen van der Horst (First Mayor Bad Arolsen / Bürgermeister) Dr. Jean-Luc Blondel (Director ITS)
10:15-11:15	Opening Lecture / Eröffnungsvortrag Prof. Daniel Blatman (Hebrew University of Jerusalem) Death Marches and Genocide: The Dynamic of a Nihilistic Destruction / Todesmärsche und Genozid: Dynamik einer nihilistischen Zerstörung
11:15-11:45	Coffee Break / Kaffeepause
11:45-12:30	Focus on Terms – Fokus auf Begriffe Marc Mazurovsky (United States Holocaust Memorial Museum Washington): Re-appraisal of the Evacuations from Auschwitz- Birkenau Camp system: when does an evacuation turn into a Death March? / Neubewertung der Evakuierungen aus Auschwitz-Birkenau: wann wird eine Evakuierung zu einem Todesmarsch?
12:30-13:00	Discussion / Diskussion Chair / Vorsitz: Djordje Drndarksi (Vice-Director ITS)
13:00-14:30	Lunch break / Mittagspause
14:30-16:45	Panel I: Investigation by Organizations / Ermittlungen durch Organisationen

Sebastian Schönemann (ITS): The ITS' Investigation Efforts / Die
Ermittlungen des ITS

Martin C. Winter (University Leipzig): Early Investigations of the Death
Marches in East and West Germany / Frühe Ermittlungen zu den
Todesmärschen in Ost- und Westdeutschland

Josephine Ulbricht (University Leipzig): The UNRRA investigations
about Death Marches from CC Flossenbürg / Die Untersuchungen der
UNRRA zu den Todesmärschen des KZ Flossenbürg

Tomas Fedorovic (Memorial Terezin): Death Marches – Investigations
in the Czech Lands / Todesmärsche – Ermittlungen in Tschechien

16:15 -16:45 Discussion on Panel I / Diskussion zu Panel I
Chair / Vorsitz: Djordje Drndarksi

16:45-17:00 Coffee Break / Kaffeepause

17:00-17:30 Reflections on Day I / Reflexionen zu Tag 1
Summary / Zusammenfassung: Djordje Drndarksi

17:45-18:45 Guided tour through the Archives (Optional): Available in English
or German (Registration up to 14.30) / Tour durch das ITS-Archiv in
englischer oder deutscher Sprache (Registrierung bis 14:30 Uhr)

Thursday, November 24

Donnerstag, 24. November

From / Ab

08:00

Arrival / Ankunft

08:30-10:45

Panel II: Investigations: Crimes against humanity /
Ermittlungen: Verbrechen gegen die Menschheit

Dr. Jörg Skriebeleit & Ulrich Fritz (Memorial Flossenbürg & Foundation
Bavarian Memorials): "You all have seen them ..." – Early reactions
on the Death Marches in Bavaria and Saxony / „Denn ihr alle habt sie
doch gesehen ..." – Frühe Reaktionen auf die Todesmärsche in Bayern
und Sachsen

	Arno Huth (Memorial Neckarelz): Death Marches from CC Natzweiler / Todesmärsche vom KZ Natzweiler	13:00-14:00	Meeting of Lecturers with Media (no public event) / Gespräch der Vortragenden mit Medienvertretern (nicht öffentlich)
	Albert Knoll (Memorial Dachau): The Situation in CC Dachau – mirrored in Survivors Testimonies / Die Todesmärsche des Konzentrationslagers Dachau im Spiegel der Berichte Überlebender	15:00-16:45	Panel IV: Remembrance / Erinnerung
	Alexander Prenninger (Mauthausen Memorial): The last camp - Death Marches to and within the Mauthausen camp system / Das letzte Lager: Todesmärsche nach Mauthausen und innerhalb des Lagersystems		Dr. Katrin Greiser (Historian): Places of Death and Places of Graves in Bavaria / Orte des Sterbens und Graborte in Bayern Carmen Lange (Memorial Death Marches in Below Forest): Remembrance on Death Marches in the Former GDR / Erinnerung an die Todesmärsche in der früheren DDR Daniel Rozenga (Yad Vashem): Educational Concepts on the Death Marches / Pädagogische Konzepte zu den Todesmärschen
10:15-10:45	Discussion on Panel II / Diskussion zu Panel II Chair / Vorsitz: Djordje Drndarksi		
10:45-11:15	Coffee Break / Kaffeepause	16:15-16:45	Discussion on Panel IV / Diskussion zu Panel IV Chair / Vorsitz: Djordje Drndarksi
11:15-13:30	Panel III: Death Marches: Crimes against humanity / Todesmärsche: Verbrechen gegen die Menschheit	16:45-17:15	Coffee Break / Kaffeepause
	Dr. Regine Heubaum (Memorial Mittelbau-Dora): Death Marches to and from CC Mittelbau-Dora / Todesmärsche von und nach dem KZ Mittelbau-Dora Dr. Reimer Möller (Memorial Neuengamme): Death Marches and Perpetrators in Region Dithmarschen / Todesmärsche und Täter in der Region Dithmarschen Dr. Susanne Urban (ITS): Registrations of Dead Prisoners in CC Buchenwald and Dachau / Registraturen Toter in den KZ Buchenwald und Dachau Yan Schubert (University Lausanne) & Dr. Sébastien Farré (University Geneva/ SNF): From Sachsenhausen to Schwerin. The ICRC and the Death Marches / Von Sachsenhausen nach Schwerin. Das IKRK und die Todesmärsche	17:15-17:45	Summary and Outlook / Zusammenfassung und Perspektiven Chair / Vorsitz: Djordje Drndarksi
13:00-13:30	Discussion on Panel III / Diskussion zu Panel III Chair / Vorsitz: Djordje Drndarksi		
13:30-15:00	Lunch Break / Mittagspause		